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فعالان اقتصادی گزینه هایی را پیشنهاد می دهند. این گزینه ها بررسی می شود و 
در نهایت به خروجی می رسد.«

وی افــزود: »ما در مورد انتخاب وزرا هم این نگرانی درســت را داشــتیم. به 
نظر من این نگرانی ناشــی از دغدغه مندی مردم اســت و باید به درستی به آن 
پاســخ داد. باید افراد را از روی عملکردشان ارزیابی کنیم. به همین دلیل، برای 
ارزیابی عملکرد اســتانداران هنوز کمی زود اســت. علاوه بر این، اگر در این دو 
استان انتصاب ها آن طور که بعضی از افراد فکر می کردند نبود، در تعداد زیادی 
از استان ها افرادی انتخاب شدند که مورد استقبال قرار گرفتند. اعتماد کنیم به 
شاخص هایی که وزارت محترم کشور مشخص می کند و به رایی که هیئت وزیران 
به استانداران می دهد. اگر هم موردی بود، روی عملکرد افراد قضاوت کنیم. با 
یک تکه برش خورده از یک فیلم ]اشــاره به فیلمی از سخنرانی استاندار یزد که 
حســن روحانی را مورد انتقاد قرار داده بود و در روزهای گذشته به طور گسترده 
در شبکه های اجتماعی دست به دست شد[ نمی توانیم آدم ها را قضاوت کنیم.« 

موضوعاتفرهنگیبا»زوروباید«عملینمیشود �
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره ابلاغ قانون حجاب و عفاف گفت: 
»رئیس جمهور در مورد عفاف و حجاب تأکید کرده است که نمی توان موضوعات 
فرهنگی را با زور و اجبار جا انداخت، زیرا این موضوعات به باورها مربوط می شوند 
و باید با رویکردهای مناسب حل شوند که قوانین باید به گونه ای طراحی شوند 
که منافع مردم و مصالح نظام را در نظر بگیرند و دارای پشــتوانه اجرایی باشند. 
همچنین، تأکید دارد که کار فرهنگی باید با رویکردهای مثبت و غیرسلبی انجام 
شود تا مؤثر واقع گردد. در نهایت، او به دنبال راهکارهای دقیق و اجرایی است که 

مصالح ملی و نظام را در نظر داشته باشد.«

فیلترینگبهاهدافخودنرسید �
سخنگوی دولت تاکید کرد: »موضع دولت راجع به فیلترینگ همان موضعی 
اســت که رئیس جمهور قبل از انتخابات اخذ کرد؛ موضع کاملًا شفاف است و 
فیلترینــگ مضرات زیادی را ایجاد کرده اســت. این با نکته ای که مقام رهبری 
درباره حکمرانی فضای مجــازی فرمودند، همخوانی ندارد. حکمرانی لزوماً به 
معنای فیلترینگ نیســت، در چارچوب مصالح ملی و نظــام، موضوع در حال 
پیگیری است و مضرات فیلترینگ شامل ایجاد حفره های امنیتی و دسترسی 

اقشار جامعه ازجمله دانش آموزان و کودکان به محتواهای نامناسب است.«
مهاجرانی گفت: »در چارچوب کار کارشناسانه، مصالح ملی و نظام، موضوع 
در حــال پیگیری اســت و فراموش نکنیــم که اعداد و ارقام نشــان می دهد که 

فیلترینگ نتوانسته به اهداف خود برسد.«

نگاه حقوقدان

در میان اخبار پرتب وتاب هفته گذشته، خبر مرگ و حال وخیمِ تعدادی 
جوان گیلانی پس از نوشــیدن الکل تقلبی ســبب شــد تــا موضوع 
مســمومیت الکلی بار دیگر به کانون توجه راه یابــد. مدت زیادی هم 
از ماجرای مســمومیت الکلی چند پزشک متخصص و مرگ تأسف بار 
یکی از آنها در شــیراز نمی گــذرد. در نتیجه با موضوعی طرفیم که در 
سطح افکار عمومی نسبت به چرایی وقوع و ضرورت پیشگیری از آن 
حساسیت ایجاد شده. نوشــیدنی های الکلی در کنار چای و قهوه از 
محبوب ترین نوع نوشــیدنی ها در جهان محسوب می شوند. مصرف 
الکل منجر به ایجاد سرخوشــی، آرامش و کنترل استرس و اضطراب 
در شخص می شود. گفته شده که در مقیاس جهانی، هر شخص بالای 
پانزده سال به طور متوسط در هر سال حدود پنج لیتر نوشیدنی الکلی 
مصرف می کند. از ایــن رو، گردش مالی تولید و صادرات مشــروبات 
الکلی در جهان به رقمی معادل شــش میلیارد دلار می رسد. این سود 
سرشار ممکن است سبب شــود در کشورهایی که الکل مشمول قید 
ممنوعیت اســت و نظارتی بر تولید محصــولات الکلی خوراکی وجود 
نــدارد، متانول )الکل چوب( بــه جای اتانول )الکل میــوه( به فروش 
رسیده و مصرف شود. اتانول ماده اصلی نوشیدنی های الکلی است و 
آثار منفی بر سلامت انسان دارد اما متانول یک ترکیب شیمیایی است 
که مصرف آن در انســان به نارسایی کبدی و کلیوی، اختلال بینایی و 
مشــکلات قلبی و گردش خون منجر می شود. ایران ـ به همراه دوازده 
کشور دیگر ـ در قبال مشروبات الکلی قائل به ممنوعیت مطلق است 
و مســمومیت های الکلی چند وقت اخیر به دلیل مصرف ناخواســته 
متانول رخ داده. در ایران تولید، توزیع و مصرف الکل ذیل مواد 264، 
265 و 266 از قانون مجازات اسلامی و مواد 701، 702، 703 و 704 
در قانــون تعزیرات جرم انگاری شــده. خاســتگاه این ممنوعیت نص 
صریح قرآن کریم در ســوره های مبارکه نساء )آیه 42(، بقره )آیه 219( 
و مائده آیه 91 اســت. لیکن آمارهای متفاوتی از مصرف پنهانی الکل 

در ایران در چارچوب گزارش های ســازمان جهانی ســلامت و بعضی 
پژوهش های مستقل قابل مشاهده است که به واسطه غیررسمی بودن 
نمی توان آنها را مورد اعتبارسنجی قرار داد. با این وجود و فارغ از آمار، 
نفسِ مصرف الکل در کشور قابل انکار نیست و به اصطلاح اگر مشتری 

باشد، فروشنده هم پیدا خواهد شد.
به گزارش سازمان جهانی سلامت، سالانه بیش از دو میلیون انسان 
در جهان جان خود را به دلیل مصرف الکل از دســت می دهند. البته 
این آمار به مصرف نوشــیدنی های حاوی اتانول مرتبط اســت. سابقه 
مرگ های ناشــی از مصرف متانول بســیار اندک هســتند. متأسفانه، 
تعدادی از این مــوارد اندک به ایران اختصاص یافته. اکنون به منظور 
پیشــگیری از وقوع حوادث مشــابه چه تدبیری می توان اندیشــید؟ 
قانونی ســاختنِ مشــروبات الکلی به واســطه حرمت شرعی ممکن 
نیست. از ســوی دیگر، راهکار پلیســی هم به تنهایی جوابگو نیست 
و نمی شــود نیمی از جمعیت را گماشــت تا بر نیمه ی دیگر نظارت و 
اِعمال کنترل نمایند. تشدید مجازات و تدبیر قضایی را هم نمی توانیم 
راه حــل مطلوب بدانیم زیــرا در مورد مواد مخدر بــه آمار صفر منتهی 
نشده. تنها راه حلی که می تواند مانع مسمومیت الکلی شود آموزش و 
ایجاد آگاهی در شهروندان نسبت به مضرات سوءمصرف الکل است. 
حق بر ســلامتی یک حق بشری اســت که دولت ایران طبق بند 1 از 
ماده 12 ضمیمه قانون اجازه الحاق دولت ایران به میثاق بین المللی 
حقوق اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی )مصوب 1354/02/17( آن 
را برای همه شــهروندان خود به رســمیت می شناســد. بند 2 از اصل 
ســوم قانون اساســی هم دولت را به بالا بردنِ ســطح آگاهی عمومی 
موظف ســاخته که این مهم را می توان به موضوع مهمی چون آگاهی 
از مضرات مصرف الکل ـ چه اتانول و چه متانول ـ قابل تسری دانست. 
در نتیجه، اســتفاده از ظرفیت های رســانه ای و ایجاد آگاهی در قبال 
ضرورتِ عدم مصرف الکل قطعاً در تأمین سلامت عمومی و رخ ندادنِ 
وقایع مشــابه مؤثر خواهد بود. هیچ دولتی نمی تواند همه شهروندان 
را در تمام شــئون کنترل نماید. چه بهتر کــه مواردی چنین به عقل و 
آگاهی شهروندان واگذار شود. زیرا هر انسانی به طور غریزی نسبت به 
جانِ شیرین حساس است و اگر احتمال بدهد با مصرف الکلی که در 
زیرزمین تولید شده ممکن است به آغوش مرگ برود قطعاً در تصمیم 

خود تجدیدنظر خواهد کرد.

درباره مرگ های دلخراش ناشی از مسمومیت های الکلی

مستیونیستی
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کردند که این حمله بزرگ تر از حمله ای بود که سیدحسن نصرالله دبیرکل پیشین 
حزب الله را هدف قرار داد. زمان زیادی طول نکشید که گمانه زنی ها درباره هدف 
یا اهداف این عملیات آغاز شــد. با توجه به اینکه اسرائیل در حملات به مقرهای 
حزب الله در ضاحیه رهبران این جنبش را هدف قرار می داد، به ســرعت اخباری 
مبنی بر هدف قرار گرفتن سیدهاشم صفی الدین از اعضای اصلی کادر رهبری و 
جانشین احتمالی نصرالله در رسانه های عبری و شبکه های اجتماعی منتشر شد. 
نام ســردار قاآنی نیز در همان زمان شنیده شد. شایعه ای به گوش رسید که 
حاکی از زخمی یا شهید شدن قاآنی در این حمله بود. در این اخبار مطرح شده 
بود که این حمله به یک مقر زیرزمینی متعلق به حزب الله در منطقه شیعه نشین 
بیروت صورت گرفته و هدف آن نیز ترور افراد حاضر در یک جلســه بوده اســت. 
رسانه های داخلی و مقامات رسمی کشور در آن زمان واکنشی به این مسئله نشان 
ندادند  و همین سکوت، بر باورپذیر شدن شایعه ها تاثیر می گذاشت. این حمله یک 
روز قبل از برگزاری نمازجمعه تهران و سفر سیدعباس عراقچی به بیروت صورت 
گرفت و غیبت قاآنی در این مراسم، به شایعات دامن زد. فرمانده نیروی قدس سپاه 
در جریان اهدای نشان فتح به سردار حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه 

نیز حضور نداشت. 

سکوترسانههایداخلی �
همزمان با پخش پرقدرت شایعه ها در افکار عمومی، سکوت رسانه های داخلی 
نیز به این فضا دامن می زد. در حالی که این اخبار نادرســت هر روز در رسانه های 
خارج از کشور و شبکه های اجتماعی به روز می شد، در داخل کشور هیچ مرجع 
خبری نسبت به این مسئله واکنش نشان نمی داد. واکنش ها از سوی مقامات نیز 
در این حد بود که سردار قاآنی زنده هستند و امیدواریم که مقامات مربوطه به این 
مسئله واکنش نشان دهند. چند روز قبل اسماعیل کوثری، نماینده مجلس که 
از فرماندهان ارشد سپاه پاسداران نیز بود، در واکنش به اخبار مربوط به بازجویی 
گفت: »سردار قاآنی به لطف خدا در سلامت کامل هستند و کسانی که می گویند 

فرمانده نیروی قدس سپاه در بازجویی هستند، غلط کردند.« 
پیش از آن، سردار جباری مشاور مقام رهبری در حاشیه یک همایش، در پاسخ 
به خبرنگاران گفت: »سردار قاآنی فرمانده سپاه قدس انقلاب اسلامی در سلامت 
است و ان شاءالله در روزهای آینده از حضرت آقا نشان فتح دریافت می کند.« ایرج 
مسجدی معاون هماهنگ کننده نیروی قدس نیز در واکنش به درخواست هایی که 
برای صدور یک بیانیه و موضع گیری رسمی در این خصوص مطرح می شد، در یک 
سخنرانی اعلام کرد: »بسیاری از ما می پرسند که سردار قاآنی چه شد؟ ایشان در 
صحت و سلامت است و مشغول فعالیت هستند. برخی می گویند که بیانیه بدهید. 

چرا بیانیه؟ نیازی نیست چنین اقدامی انجام شود.«

حضورمقابلدوربین �
پیکر شهید نیلفروشــان، به دنبال انتقال از بیروت به عراق و طواف در کربلا و 
نجف، به تهران رسید. اولین حضور سردار قاآنی پس از دو هفته بی خبری کامل، 
در مراسم استقبال از پیکر شهید نیلفروشان بود. تصویر حضور فرمانده نیروی قدس 
سپاه در این مراسم که در فرودگاه مهرآباد برگزار شد، ابتدا روی آنتن شبکه خبر رفت. 
قاآنی پس از آن نیز در مراسم بزرگداشت این شهید که در میدان امام حسین )ع( با 

حضور سران دو قوه مجریه و قضائیه برگزار شد،  حضور پیدا کرد. 
شــرکت کردن قاآنی در این دو مراســم و پخش گسترده تصاویر آن، به بخش 
زیادی از شایعه هایی که طی دو هفته گذشته میان افکار عمومی جا گرفته بود پایان 
داد. در اولین مرحله، فیلم ها و عکس هایی که از این مراسم بیرون آمد، نشان می داد 
که فرمانده نیروی قدس سپاه سالم بوده و آسیبی ندیده است. این حضور نقطه 

پایانی بر شایعه ها بود.

احمد عربانی

نگاه هم میهن

آتشجنگدرخاورمیانه
وسکوتچینیها

درحالی که آتش جنگ در خاورمیانه به طور فزاینده ای زبانه می کشد، از 
چینی ها صدایی برنمی خیزد. در سال های اخیر از چین به عنوان یکی 
از بازیگران اصلیِ نظام بین الملل نام برده شده است، اما آنها از صحنۀ 
بحرانی که مهمترین منطقۀ نفت خیز جهان را در بر گرفته است، به کلی 
غایب اند. جمهوری خلق چین با عموم کشورهای خاورمیانه روابط عادی 
و یا نزدیکی دارد، به همین دلیل تصور می شد که آنان به ابتکار خود یا به 
همراه آمریکا، طرحی را برای کنترل و مهار جنگ در خاورمیانه ارائه کنند.

در زمســتان 1401 پس از یک دوره تشنج شدید در روابط جمهوری 
اسلامی و پادشاهی سعودی که به قطع رابطۀ دو کشور انجامید، چینی ها 
پا پیش گذاشــتند و زمینۀ عادی ســازی روابط تهران و ریاض را تسهیل 
کردنــد؛ پیمانی که بین ایــران و عربســتان در آن تاریخ با میانجی گری 
چینی ها به امضا رسید، تشنج در روابط جمهوری اسلامی با کشورهای 
عرب حــوزۀ جنوبی خلیج فارس را به شــدت کاهــش داد و به خصوص 
موجب پایان جنگ بین حوثی های یمن و سعودی ها شد. پس از امضای 
ایــن پیمان انتظار می رفت که دولت چین بنا به نفوذی که بین بازیگران 
منطقــه ای پیدا کرده اســت، ابتکار خــود را ادامه دهــد و به حل دیگر 
بحران های فعال یا خاموش منطقه کمک کند. چینی ها اما به طور علنی 

گام دیگری در این جهت برنداشتند و خود را از معرکه کنار کشیدند.
چه چیزی باعث عدم تحرک دولت چین در این زمینه شده است؟ آیا 
برخلاف تصور برخی از صاحب نظران، چینی ها هنوز از قدرت سیاسی 
و دیپلماتیــک لازم برای تأثیرگذاری بر بحران های بین المللی برخوردار 
نیستند و همچنان حوزۀ منافع اصلی خود را مسئلۀ تایوان و موضوعات 
مربوط به دریای چین جنوبی محــدود می دانند و یا اینکه ورود عمقی 
به مناقشات خاورمیانه چنان پردردسر و گرفتارکننده است که چینی ها 

عطای آن را به لقایش بخشیده اند؟
چین به لحاظ توان اقتصادی و نظامی، یکــی از ارکان قدرت نظام 
بین الملل به شــمار می رود، اما توان سیاســی و دیپلماتیک آن هنوز به 
اندازه ای نیست که بخواهد در بحران های دور از قلمرو خود ورود جدی 
داشته باشد. با این همه، خاورمیانه در حوزۀ علایق چینی هاست و آنها 
به دلیل تأمین بخش بزرگی از انرژی مورد نیاز خود از این منطقه و روابط 
پرســود اقتصادی با عموم کشــورهای آن، از به هم خوردن ثابت در این 
ناحیه از جهان نگرانند و در صورت بروز بی ثباتی گسترده به شدت از آن 

متضرر می شوند.
از ایــن رو، انگیــزۀ چینی ها از انفعــال در برابر بحــران جاری، عدم 
علاقه و یا نداشتن منافع مهم در این بخش از جهان نیست. به احتمال 
زیاد آنها ریشه های مناقشه در خاورمیانه را چنان پایدار و درهم پیچیده 
و درگیر شــدن با آن را چنان سخت و دشــوار یافته اند که دامن خود را از 
آتش آن برچیده اند و عملًا زمین را برای آمریکا و برخی متحدان اروپایی و 

منطقه ای آن خالی گذاشته اند.
در واقع چندان روشــن نیســت که آیا چینی ها پــس از موفقیت در 
آشــتی دادن ایران و کشورهای عرب حاشیۀ جنوبی خلیج فارس اصولًا 
بخت خود را برای کمک به حل بخش های حساس تر بحران خاورمیانه 
آزموده اند یا اینکه از اساس، شانسی برای خود در این باره قائل نبوده اند.
در ظاهر امر منطقی به نظر نمی رســد که چینی ها هیچ تلاشی در 
این زمینه نکرده باشــند. به احتمال بیشتر، آنها شــانس خود را در این 
مورد هم آزموده اند اما به در بســته برخورد کرده اند. به عبارت روشن تر، 
هر جا که پای اسرائیل در میان باشد، دولت جمهوری اسلامی به دلیل 
حساسیت های ایدئولوژیک و فشــار پایگاه حامی خود، به دیپلماسی 
روی خوش نشان نمی دهد. از این رو این فرض که چینی ها در این باره 
هم طرح بحثی کرده باشند و با واکنش منفی طرف ایرانی روبه رو شده 

باشند، چندان غیرمنطقی به نظر نمی رسد.
شاید راز سردی رابطۀ پکن و تهران در یک سال گذشته بی ارتباط به 
همین موضوع نباشد. روشن است که چینی ها نوع نظمی را در خاورمیانه 
به سود خود می بینند که مسئلۀ فلسطین بر مبنای فرمول دوکشوری به 
نقطۀ پایان خود رســد و روابط اسرائیل و کشورهای عرب منطقه حالت 
عادی به خود گیرد. سیاست جمهوری اسلامی اما همواره پرهیز از هر 
نوع نزدیک شدن به این فرمول بوده است. در حقیقت، چینی ها منافع 
خود را در همراه کردن جمهوری اســلامی با این فرمول می دانند، حال 
آنکه جمهوری اســلامی، رابطــۀ نزدیک با جمهوری خلــق چین را در 
چارچوب رویارویی با آمریکا و به تبع آن، پیشبرد سیاست خاص خود در 
برابر اسرائیل می خواهد. به عبارت دیگر، هر کدام از دو کشور، انتظارشان 
از دیگری بازی در زمین خود است. به نظر می رسد چینی ها این انتظار 
را دون شأن خود می بینند و برای همین از ماجرا کناره گرفته اند تا منطق 

قدرت آن را به پیش ببرد. 
بدین ترتیب، به رغم شعله ور شدن آتش جنگ در خاورمیانه، چینی ها 
تلاش خود را بر رزمایش نظامی در نزدیک آب های تایوان متمرکز کرده اند 
و وانگ ئی، وزیر خارجۀ آن کشور در گفت وگوی تلفنی ایزرائیل کاتز همتای 
اسرائیلی اش که به قصد اطلاع از موضع چین د بارۀ جنگ لبنان و پاسخ به 
حملۀ موشکی ایران صورت گرفته است، تنها به تأکید بر لزوم پایان فاجعۀ 

انسانی در غزه و اجتناب از چرخۀ خشونت در منطقه اکتفا کرده است.
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